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ARVAMUS
RIIGIKOGU
MUGAVUSOTSUS −
KAITSEME EESTIT
TALLINNAS

Lembit Kaljuvee: „Ohvitseri-
dest õppejõude ei tule mitte
Ida-Virumaale paluda, vaid
nad tuleb siia lihtsalt saa-
ta.” LK 2

UUDISED
JÕHVIVÕIMUTÜLI VÕIB
JÕUDA RIIGI TEATAJASSE

Jõhvi võimutüli on tüürinud
niikaugele, et selle peegel-
dus võib õige pea jõuda ka
kõiki riigi ja omavalitsuste
õigusakte kajastavasse Riigi
Teatajasse. LK 3
VENEMAA TURISTIDE ARV
KUKKUS KARDETUST
VÄHEM
Esimese poolaasta turis-
mistatistikanäitab, et Vene-
maa külastajate arv langes
Ida-Virumaal eelmise aasta
sama perioodiga võrreldes 2
protsenti.Samas külastas
maakonda rohkem siseturis-
te, soomlasi ja lätlasi. LK 4

POLITSEIVORMIS
POISIKE VARASTAS
TANKLAST KÜTUST
Ööl vastu neljapäeva varas-
tas politseivormis alaealine
noormees Jõhvis Statoili
tanklastkütust ning kihutas
teda taga ajanud politseiau-
to eest kraavi. LK 4

SÄÄST: Uuest aastast kaotab "hallis majas" töökoha kaheksa inimest

Rahakitsikuses Kohtla-Järve
linnavalitsus koondab töötajaid

Rahalistes raskus-?

tes olev Kohtla-Jär-
ve linnavalitsus koon-
dab uuest aastast ka-
heksa töötajat.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve volikogu kinni-
tas kolmapäeval linna teenis-
tuskohtade uue koosseisu, mil-
lekohaselt jääb senise 94 töö-
koha asemel alles 86 töökoh-
ta.

160 000 eurot säästu
Linnapea Jevgeni Solovjo-

vi sõnul on koondatavate seas
nii linnavalitsuse kantselei,
majandusteenistuse, sotsiaal-
teenistuse kui ka finantstee-
nistuse spetsialiste.

Solovjovi sõnul saab lin-
navalitsus edaspidi hakkama
väiksema arvu spetsialistide-
ga. "Praegusel ajal on linna-
valitsuse käsutuses tänapäe-
vane tehnika ja arvutid ning
see annabki võimaluseinimesi
koondada. Peale selle on mei-
le viimastel aastatel tööle tul-
nud palju noori haritud javõi-
mekaid inimesi. Jaotameüles-
andeidringi ja teeme muidtöö
ümberkorraldusining tuleme
toime," sõnas ta.

Linnapea tõi näiteks, et tar-
bijakaitsega tegelemine on rii-
gi kohustus ja seetõttu ei ole
linnavalitsuses otstarbekas
hoida endalametistarbijakait-
sespetsialisti.

Volikoguaseesimehe jaeel-
arvekomisjoni juhi Arne Be-
rendseni sõnul on koondami-
sed tingitud linna tuludevähe-
nemisest. "Eelarve on pinge-
line jasellestka needkoonda-
mised, püüame väiksema töö-
tajate hulgaga hakkama saa-
da," sõnas Berendsen, märki-
des, etkaheksa töökohakoon-
damine peaks säästma aastas

koos maksudega ligikaudu 160
000 eurot.

Lillemets juhib ka Ahtmet
Juba praegu on linnava-

litsuses jäänud vähemaks
ka üks linnapeaabi koht. Kui
suvel lahkus ametis linna-
peaabi Ahtme ja Sompa lin-
naosas VladimirTužilkin, kes
asus tööleNikolai Ossipenkole
kuuluva Uikala prügila tegev-
juhina, siis eikiirustanud lin-
navalitsus talleasendajat otsi-
ma. Ajutiselt hakkas Ahtmes
temakohuseid täitma Tiit Lil-
lemets, kes on linnapeaabi ka
Oru ja Viivikonna linnaosas.
Sompa linnaosa haldaminejäi
Ülle Lepassaare ülesandeks,
kes on linnapeaabi Järve ja
Kukruse linnaosas.

Nüüdseks on linnavalitsus
otsustanud, et uut inimest
ei hakatagi otsima ja nii Lil-

lemetsale kui Lepassaarele
jääbki hallata kolm linnaosa.
"Leidsime, et nad saavad hak-
kama, neil on kogemused ole-
mas. Nende suhtes pole tul-
nud elanikelt etteheiteid ega
kaebusi," ütles Solovjov, lisa-
des, et linnavalitsusespetsia-
listid on nii Sompas kui Aht-
mes pidevalt kohal, Kukrusel
jaViivikonnaskäivad nad re-
gulaarselt.

Tiit Lillemets, kes on Os-
sipenko kasupoeg ja ka Jõh-
vi vallavolikogu aseesimees
ja loobus eelmise aasta sügi-
sel üllatuslikultäritegevusest,
eelistadesKohtla-Järvel linna-
peaabi ametit, on vähem kui
aasta jooksul linnavalitsuses
töötades Solovjovile hea mulje
jätnud. "Lillemets oskab ana-
lüüsida olukordi. Tal on hea
iseloom ja ta saab inimestega
väga hästi läbi. Oskab suhel-

da ja selgitada linnavalitsu-
se seisukohti. Kasuks tulebka
tema juriidiline haridus," põh-
jendas Solovjov tema kinni-
tamist Kohtla-Järve suurima
linnaosa juhiks.

ARNE BERENDSEN
Eelarve on pingeline ja sel-
lest ka need koondamised,
püüame väiksema töötajate
hulgaga hakkama saada.

Uuest aastast tekibKohtla-Järve "hallis majas" tühje kabinette juurde. Linnavalitsus koondab
8 töötajat. PEETER LILLEVÄLI

Uppunud
kalalaevalt
pääses
viis inimest
Pühapäeval aitasidpiirivalvu-
rid jaüks eraisik Peipsi järvelt
kaldale viis kutselist kalurit,
kelle laev läksumbeskuue ki-
lomeetrikaugusel kaldast põh-
ja.

Ida prefektuuri pressiesin-
daja Olja Kivistiku kinnitusel
saabus Alajõe kordoni piiri-
valvureileteade uppumisohus
olevatest inimestest 21. sep-
tembrilkella 13 paiku.

Teataja märkis asukohaks
umbes nelikuni viis kilomeet-
rit Alajõest Kallaste suunas
ning siiskõne katkes.

Sündmusele reageerisid
Alajõe jaMustveekordoni pii-
rivalvurid. Viis vees hulpinud
inimest jõudis enne abi saabu-
mist pardale võtta läheduses
olnud eraisiku alus. Meditsii-
nilistabi päästetud ei vajanud
ja nad toimetati Lohusuu sa-
damasse.

Uppumisohus olnud viis
meest olid kohalikud ja te-
gelesid järvel kutselise ka-
lapüügiga. Vestlusel laeva-
juhiga selgus, et laeva tagu-
mises sektsioonis ahterpii-
gis tekkis ootamatu leke. Es-
malt vajus vee alla laevaaht-
ripoolne osa, siiskogu ülejää-
nudalus.

Uppunud aluse asukohaks
fikseeriti koht umbeskuue ki-
lomeetrikaugusel kaldast Ka-
tase küla kohal. Õnnetusjuh-
tumist teavitati ka keskkon-
naametit ja veeteede ametit.
Reostust uppumispaigas esi-
algsel vaatlusel ei tuvasta-
tud.

Laeva põhjamineku põhju-
si uurib veeteedeamet. Juurd-
lust on alustatud, kuid aluse
uppumise põhjused ei oleveel
teada, märkis ameti kommu-
nikatsiooniosakonna juhataja
Tarmo Ots. Ta pakkus, et uuri-
mine võib võttaaegakuu-pool-
teist.

Postimehe andmetel uppus
Peipsil nõukogude päritolu 12
meetritpikk terasest kalalaev,
mis oli toodetud 1967. aastal.
(PR)
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Tule telli sel laupäeval Põhjarannik>aastaks ja saad kingiks

kohvipaki!
Pakkumine kehtib laupäeval, 27. septembril

mihklilaada toimumise ajal kella 10-15 Põhjaranniku
Jõhvi toimetuses (Rakvere tn 8, II korrus) tellimuse

vormistanud 50 esimesele tellijale.

PÕHJARANNIK
jagades Ida-Virumaa rõõme ja muresid.



Arvamus
Juriidiline rock'n'roll
Tänavu kevadel Jõhvi volikogus alguse saanud
terav vastasseis nüüdseks eksvallavanema Tauno
Võhmarining tema endiste mõttekaaslaste vahel
saab juurde aina uusi tuure. Õigupoolest on ke-
vadest saati valla juhtimineolnud halvatud, sest
suvel ajutiselt ametisse nimetatud vallavanem
Vello Juhkov ei tahtnud enda peale võtta suuri ja
põhimõttelisi otsuseid, teades,etkohe-kohe tuleb
uus vallavanem,kes paneb kokku omameeskon-
na ning hakkab sisse tallama omarada.

Kuigi augustis valiti vallavanemaks Aivar
Surva, pole tal siiani olnud õigust allkirju an-
da ega otsuseid teha, sest ainus volitus,mis tal
seaduse järgi on, on esitada volikogule kinni-
tamiseks uus vallavalitsuse koosseis. Vanast
valitsusest on praeguseks alles vaid üks liige
ning vallavalitsuse istungeid septembri algu-
sest toimunud pole.

Juriidiliselt on asjad kiskunud aina absurd-
semaks. Vahepeal on toimunud volikogu is-
tung, mille seaduslikkuse on osa volikogu liik-
meidkahtluse alla seadnud. Sellega on kahtlu-
se all ka seal vastu võetud otsused. Samal is-
tungil võeti tagasi uus vallavanema valimise
eelnõu, vastasel juhul võinuks praegu Jõhvis
olla olukord,kus ametis on kaks vallavanemat.
Ja kuigi maavanem on praeguseks leidnud, et
vallavanema valimine oli korraldatud seadu-
sevastaselt, on sellise kaksikvõimu võimaluse
tekkimine absurdne. Nagu on absurdne seegi,
et volikogu hakkab nüüd vastu võtma otsuseid,
mis eelmisel istungil juba vastu võeti. Aga po-
le selge,kas eelmine istung oli seaduslik või ei.
Huvitav,kui palju erisuguseid arvamusi juris-
tid selles Jõhvi võimutülis esitada võiksid?

ÜKS KÜSIMUS
KAS AVALIKUS KOHAS JOOMIST PIIRATAKSE?

Avalikkuses on suurt pahameelt põhjustanud 1. juulist
jõustunudkorrakaitseseadus, mis lõdvendasavalikus ko-
has alkoholi tarbimist.

Siseminister HANNO PEVKUR:
See, misinimesi häirib, on igati tauni-

misväärne. Ükski seadusemuudatus ei
ole ju tehtud eesmärgiga propageerida
alkoholi tarvitamist. Tõsi on, et see sea-
dusemuudatus sai ühiskonna poolt vas-
tu võetud sõnumina, et nüüd justkui pa-
lunminge välja jahakake jooma.Kui ma
vaatanpuhtalt politsei statistikat, siis al-
koholiga seotud väärtegudearv ei olekasvanud, aga sel-
ge on see, et meid kõiki häirib, kui keegi kuskil tänava
peal demonstratiivselt joob, laaberdab või muul moel
ebatsensuurseltkäitub. Ühiskond eiolnud selliseksmuu-
datuseks valmis, järelikult peab parlament siinkindlas-
ti koos valitsusega olukorda arutama jaleidma sobivai-
ma lahenduse.

HannoPevkur

Riigikogu mugavusotsus
kaitseme Eestit Tallinnas

Lembit Kaljuvee
RIIGIKOGU LIIGE, PARTEITU

Möödunud neljapäe-
val riigikogus toi-
munu pani mind
ikka tõesti nördi-

ma. See oli siis, kui riigikogu
lükkas tagasi otsuse eelnõu,
millega sooviti teha valitsuse-
le ettepanek viia sisekaitse-
akadeemia üle Ida-Virumaa-
le.

Seda asja on mitmetel ta-
sanditel aetud juba aastaid.
Nende aastate jooksul on va-
litsusse kuulunud nii Refor-
mierakond kui ka eelnõu esi-
tanudIRL.Ent jutuajamistest
kaugemale pole jõutud.

Meenutan, et valitsus võt-
tis juba 2010. aastal vastu
Ida-Virumaa tegevuskava,
kus ühe punktina oli sees ka
sisekaitseakadeemia Ida-Vi-
rumaale toomine.Või meenu-
tame Reformierakonna 2011.
aastal väljakäidud valimislu-
badusi,kus sisekaitseakadee-
mia oli üks peibutisi Ida-Viru
rahvale.

Aga sisekaitseakadeemia
pole ju üksnes Ida-Virumaa
küsimus, vaid tegelikult kogu
Eestiasi. Pidevalt on räägitud
teemal, et rohkem Eesti riiki
Ida-Virumaale.Kuid üksnes
jutukson asi ka jäänud.Mui-
dugi ei sõltu Eesti julgeolek
üksnes akadeemia asukohast
ega ka ühte või teise organi-
satsiooni kuulumisest. Minu
meeleston kõige olulisem see,
kui lojaalsed omariigile on te-
ma oma kodanikud.

Akadeemia muudaks aga
Ida-Virumaal sotsiaalpoliiti-
list olukorda üsna tuntavalt.
Tooks noorimujalt Eestist siia
jaannaks ka kohalikele noor-
televõimaluseendriigikaitse

alal harida. Riigiasutusi pai-
gutatakse ümber teisteski rii-
kides ja just selleks, et kee-
rulisemaid piirkondi riigiga
tihedamalt siduda.Riigikogu
positiivne otsus oleks olnud
ühtlasi nii regionaal- kui ka
julgeolekupoliitiline samm.
Ja praeguses ärevas olukor-
ras oleks akadeemia toomine
Ida-Virumaaleolnud igatpidi
jõuline žest.

Mison siis koalitsioo-
ni meelest need
nõrgad kohad,
miks õppeasutust

siiatuua eisaa? Põhilise argu-
mendina tuuakse hariduse
kvaliteedi langust. Sest väide-
tavalt ei soovi suur osa õppe-
jõududest Ida-Virumaal tööta-
da.

Aga sisekaitseakadeemias
on ju õppejõududeks peami-
seltkõrgemad ohvitseridehk

siis sõjaväelased. Minule kui
endisele Nõukogude armee
reservohvitserile on täiesti
arusaamatu, et kui akadee-
mia tuuakse Ida-Virumaale,
siis pole äkki õppejõude. Oh-
vitseridest õppejõude ei tu-
le mitte Ida-Virumaale palu-
da,vaid nad tulebsiia lihtsalt
saata. Ohvitserid peavad rii-
ki teenimaminu meelest just
seal,kus sedariigile tarvis on.
Tekib küsimus, kas siis kõr-
gelt haritud ohvitseridkaitse-
vad Eestit ainult Tallinnas.

Kui nüüdriigikogus toi-
munud hääletusest
rääkida, siis hämmas-
tav oli justKeskera-

konna leigus sellesküsimuses.
Keskerakonnalt, millele Ida-
Viruelanikud nii vägeva man-
daadi on andnud, ootaks kind-
lastisuuremat võitlustregioo-
ni heakäekäigu eest. Sest Ida-
Virumaal on kohti, kus sise-
kaitseakadeemiatarendada −
esimesena tuleb pähe endine
Kreenholmi hoonestuNarvas,
mis oleks akadeemiale igati
väärikaks paigaks.

Või siis tõesti jagada kol-
leeg Marko Pomerantsi iroo-
nilist väljaütlemist istungil,
et kui see sisekaitseakadee-
miaviimineIda-Virumaaleon
täitsa võimatu, ehkpeaks üld-
se lõpetama selle rähklemise
Ida-Virumaa pärast − las ta
tiksub jaon, nagu ta on seal.

Arvan siiski, et ei tasu ka
masendusse laskuda. Valimi-
sed on peagi tulemas jauuel
koosseisul on seda küsimust
taas võimalik arutama haka-
ta. Eks valijail on siin kindlas-
ti oma sõnasekka öelda.

Ohvitseridest õppejõude ei
tule mitte Ida-Virumaale
paluda, vaid nad tuleb siia
lihtsalt saata.

Kiviõli soojusturg − mäng
maksumaksja rahaga
Lugedes Põhjaranniku artik-
lit "Biokütusel töötav katla-
maja tekitabKiviõlis vastas-
leere" (23.09.2014), tuleb värs-
kelt meelde samalaadne vas-
tasseis VKG ja Eesti Energia
vahelAhtme-Jõhvi soojusva-
rustuse lahendamisel. Meie
pakkusimeKohtla-Järve jääk-
soojusenergiat jaEesti Ener-
gia (EE) soovis rajada subsii-
diumideabil biokütusel elekt-
rijaama.

Ülikoolis õpetatakse ener-
geetikas esimese kursuse tu-
dengitele, et strateegilisi vi-
gu selles valdkonnas teha ei
tohi− need on kohutavalt kal-
lid jakeegi ei jaksaneidkinni
maksta. Seetõttu tuleks enne
betooni valamisthoolega ana-
lüüsida tuleviku trende ning
kaaluda mõlema stsenaariu-
mi plusse jamiinuseid.

VKG vastasseis Eesti Ener-
gia plaanidega rajada Jõhvi-
Ahtme varustuseks biokütu-
sel jaamkestis peaaegu viis
aastat. Vaatamata sellele, et
VKG oli Kohtla-Järve Sooju-
se 42 protsendi ulatuses akt-
sionär, ei nõustunud EE oma
jõudu demonstreerides ise-
gi nõukogu päevakorda võt-

ma soojustorustiku rajamise
alternatiivi. Ikka ja jälle olid
samad vastaspoole argumen-
did − kas teie äri jätkub pii-
savaltkauaks, kas teie varus-
tuskindlus on piisav − ning lõ-
puks see usaldamatus, et te ju
tõstatekohe hinda.

Lõpuks siiski võitis mõis-
tus ja meie põlevkivitööstu-
se jääkenergia müüakse nüüd
üle 18kilomeetrise torustiku
teelnendesse linnadesse.Aga
olgem ausad, selle pika vaid-
luse puhul kannatavad eel-
kõige tarbijad. On juselge, et
kõik tehtud kallid analüüsid
ja ettevalmistused biojaama
ningka gaasikatla rajamiseks
maksidkinni ikkagi tarbijad.

Väga palju tehnilisi, kesk-
konnakaitselisi argumente
on selle poolt, et olemasole-
va tööstuse jääksoojus onoda-
vam japuhtam kui uue raja-
tava biokütusekatlamaja soo-
jus. Me kõik räägime, et põ-
levkivitööstus peab saama
puhtamaks ja tekitama väik-
semat keskkonna jalajälge.
Juba ainuüksi see tõsiasi, et
otse põlevkivitööstuse kõr-
valköetakse Kiviõli linna Ve-
ne maagaasiga, võiks olla mõ-

ne uurimisasutuse teema.Kas
tõesti on riigi loodud subsii-
diumid halvanud mõtlemis-
võime?

Jälgides huviga viimase 17
aasta soojamajanduse aren-
gut niiKohtla-Järvel, Ahtmes
kui ka Kiviõlis, võin öelda, et
probleemi tuumaks on siiski
soojuse jaotusekorraldamine
ja klientidelt raha kogumine.
Samas artiklis tõdeb ka Ris-
to Lindeberg, et probleem on
selles, et soojuse tarnijale tu-
leb raha maksta, aga klienti-
deltei saadaraha kätte.See on
ka põhjus, miks sama pika aja-
loo jooksulolememitmeidkor-
di näinud, kuidas Kiviõli linn
kustutab oma eelarvest suure
osa inimeste võlgevusi.

Sellises olukorras peaks
Kiviõli linn kaaluma varian-
ti müüa Kiviõli Soojus erakä-
tesse, kuna selle majandami-
sega linn kaugeltki hakkama
ei saa. Eraomanik, keda linn
subsiidiumidega ei toeta,suu-
daks mõne aastaga korda te-
ha nii klientide maksedistsip-
liinikui ka kontrolli allavõtta
kommertsi javõrgukaod.

Priit Rohumaa
VKG juhatuseesimees

PÄEVA LAUSE
"Tuleb tunnistada, et
kui sotsiaaldemokraa-
did valitsusse jõudsid,
olid magusamad maa-
tükid Eestimaast juba
välismaalastele maha
müüdud."

Sotsiaaldemokraadist Ida-
Virumaalt valitud riigikogu
liige Jaak Allik.
(Postimees, 25. september)

LEHED EILE
ÕHTULEHT kirjutab, et

võimuliidu poliitikud ning
politsei- ja piirivalvejuht
kinnitavad, et meiekagupiir
on hästi jakindlalt valvatud.
Kui aga piir oleks selgelt ja
arusaadavalt maha märgi-
tud, ei peaks ju piirivalvur
Venemaaleeksimise vältimi-
seks igapäevatöös kasutama
GPS-seadmeid.

Kuipiiriga olekskõik kor-
ras, siis pole ju piiri välja-
ehituseks vaja väidetavalt
0,2 miljonit eurot kilomeetri
kohta, 136kilomeetriseEes-
ti-Vene maismaapiiri jaoks
seega 26 miljonit eurot.

Piirivalve endised juhid
leiavad, et piirivalve tuleb
taastada iseseisva relvasta-
tud organisatsioonina. Olu-
line on arvestada ka kindral
Ants Laaneotsa väidet, et
Vene eriväed on mitu korda
harjutanud Eesti piiri varja-
tud ületamist.

Kagupiir vajab kiiret pu-
hastamist ja selget maha-
märkimist. Selleks vajami-
nevat raha tuleb hoolega lu-
geda ning hooltkanda, et see
läheks ikka eesmärgi hüvan-
guks.

POSTIMEES kirjutab,
et nõukogude eriteenistu-
se (KGB) erukindral Alek-
sei Kondaurov ei näe Eesti
kaitsepolitsei ohvitseri Es-
ton Kohvri kinnipidamises
ja spionaažis süüdistamises
erilist poliitilist mõtet isegi
juhul, kui ta võetikinni Ve-
nemaa poolel, nagu väidab
Venemaa julgeolekuteenis-
tus (FSB).

"Siin on üks detail, millest
ma ei saa kuidagi aru … Ju-
hulkui ta tuli ülepiiri, nagu
väidab FSB, siis miks oli tal
kaasas ametirelv? See häs-
ti ei klapi," imestab pikaaja-
lise operatiivtöö kogemuse-
ga Kondaurov (65). "Peale-
gi ma olen väga skeptiline− mis olulist luureinfot saab
üldse 21.sajandil korjata pii-
ri ääres?"

Kondaurov ütleb interv-
juus Postimehele, et ei näe
poliitilist mõtet Kohvri va-
histamiseks mitmel põhju-
sel. "Esiteks pole see asi seda
väärt, etveelgi rohkem kas-
vatada poliitilist pinget Eu-
roopa Liiduga," arvab kokku
21 aastat KGBs ning prae-
guseFSB eellases, Venemaa
julgeolekuministeeriumis
töötanudKondaurov.

Erukindral lisab, et mui-
dugi võisFSB just taotledagi
vastupidist eesmärki − suu-
rendada pingeid ning konk-
reetselt väikese Eesti elanik-
ke hirmutada.
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Uudised
EESTI
DOKUMENTIDE
RIIGILÕIVU HINNAD
TÕUSEVAD
Rahandusministeerium
saatis valitsusele kinnita-
miseks riigilõivuseaduse
muutmise eelnõu, mille
järgi tõusevad isikut tõen-
davate dokumentide riigi-
lõivu määradkeskmiselt
22 protsenti.
Kehtestatavaid isikut

tõendavate dokumentide
riigilõivu määrasid on keh-
tivatega võrreldes tõstetud
keskmiselt 22 protsenti,
sest riigilõivudest laekuvad
tuludei kata nende väljas-
tamisekulusid, selgub eel-
nõust. Praegu kehtivad rii-
gilõivude määrad on aas-
tast 2011,kui lõivud arvu-
tati sendi täpsusega ümber
kroonidest eurodeks. Eel-
nõu eesmärk on lihtsusta-
dariigilõivude tasumist ja
haldamist ning esitada
edaspidi riigilõivumäärad
mitte sendi täpsusega,
vaid eelnõus esitatud reegli
kohaselt täiseurodes, sei-
sab eelnõu seletuskirjas.
Kui praegu on kodaniku

javälismaalase passi riigi-
lõiv 28,76 eurot, siis uue
eelnõukohaselt tõuseb
see 40 euroni, ID-kaardi
riigilõiv 24,28 eurolt 25
euroni ning elamisloakaart
30,67eurolt 35 euroni.
ID-kaardi japassi korraga
taotlemisel on riigilõiv prae-
gu 38,34 eurot, kuid tõu-
seb eelnõu järgi 50 euroni.
Elamisloakaardi japassi
korraga taotlemise riigilõiv
tõuseb praeguselt 63,91
eurolt 65 euroni. Digi-ID
riigilõiv tõuseb 15,97eu-
rolt 25 euroni ning mobiil-
ID riigilõiv 7 eurolt 10 eu-
roni.

Kodaniku javälismaalase
passi soodushinnaga riigi-
lõiv tõuseb seniselt 14,38
eurolt 20 euroni, ID-kaardi
soodushind 6,39 eurolt 7
euroni,elamisloakaardi
soodushind 6,39 eurolt 7
euroni,ID-kaardi japassi
korraga taotlemise soodus-
hind 19,17eurolt 25 euro-
ni ning elamisloakaardi ja
passi korraga taotlemise
soodushind 19,17 eurolt
25 euroni.
Seadus on plaanitud

jõustuma tuleva aasta 1.
jaanuaril.

RIIGIKOGU JUHATUS
VÕTTIS MENETLUSSE
TULEVA AASTA
RIIGIEELARVE EELNÕU
Riigikogu juhatus võttis nel-
japäeval menetlusse valit-
suse poolt 24. septembril
algatatud tuleva aasta riigi-
eelarve eelnõu, teatas riigi-
kogu.

Tuleva aasta riigieelarve
tulude mahuks on kavan-
datud 8,45 miljardit eurot,
mis on käesoleva aastaga
võrreldes 7 protsenti roh-
kem. Kulude kogumaht on
8,54 miljardit eurot,mida
on praeguse aastaga võr-
reldes 6 protsendi võrra
rohkem.

POLIITIKA: Volikogu asub vastu võtma juba kehtivaid õigusakte

Jõhvi võimutüli võib jõuda
Riigi Teatajasse

Jõhvi võimutüli on tüü-?

rinud nii kaugele, et sel-
le peegeldus võib õi-
ge pea jõuda ka kõi-
ki riigi ja omavalitsus-
te õigusakte kajasta-
vasse Riigi Teatajasse.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Teadaolevalt pole sellist asja
veel juhtunud,etRiigi Teata-
jas avaldatakse sama õigus-
akt kaks korda, kuid eri
numbri ningkuupäevaga. Ent
justnii võib juhtudaühe Jõh-
vi vallavolikogu otsuse ja
määrusega, mis võeti vastu
18. septembri istungil. Selle
istungi kutsus teatavastikok-
ku volikogu aseesimees Tiit
Lillemets, mis volikogu esi-
mehe Niina Neglasoni ning
koalitsiooni hinnangul oli
ebaseaduslik.

Toona lükati hulk päeva-
korras olnud küsimusi, seal-
hulgas vallavanema valimi-
ne, küll tagasi, ent kiideti
heaks määrus,mis reguleerib
avalike ürituste korraldami-
se nõudeid, ning otsus Jõhvi
valla jäätmekavaesitamisest
keskkonnaametile ja maava-
nemale. Esmapilgul rutiin-
sete õigusaktide taga peitub
aga pretsedent, sest needsa-
mad punktid on ka eeloleva
1. oktoobri volikogu istungi
päevakorras kirjas.

Eri numbri jakuupäevaga
Vallavalitsus on 18. sep-

tembri õigusaktid juba Riigi
Teataja toimetusse ära saat-
nud. Vallasekretär Piia Lipp
ütles, et kui 1. oktoobril vo-
likogu need õigusaktid taas
vastu võtab, tuleb ka need
Riigi Teatajale avaldamiseks
saata, nagu seadus nõuab.
"Ega meil muud üle jää," sõ-
nas Lipp, lisades, et eri is-
tungitel vastu võetud õigus-
aktid lähevad riigi õigusakti-
de elektroonilisse kogumisse
eri numbri jaeri kuupäevaga.
Aga kummaistungi omad siis
kehtivad? "Eks mõlemaomad
kehtivad," sõnas Lipp.Kui aga
1. oktoobri istungil otsustab
volikogu need eelnõud täien-
duste võiparandustegavastu
võtta, siis tema sõnul viiakse
need täiendused japarandu-
sed jubaRiigi Teatajasse saa-
detudalgteksti sisse. "Aga ma
ei tea täpselt, mis siis saab,
kui ühel hetkel 18.septembri
istungil vastu võetud õigusak-
tid tühistatakse. Eks siis sel-
gub," sõnas Lipp.

Volikogu esimees Niina
Neglason ütles, et ehkki ta
peab 18. septembril Tiit Lil-
lemetsa kokku kutsutud vo-
likogu istungit ebaseadusli-
kuks, pole seda keegi õigus-
tühiseks tunnistanud, mis-
tõttu kehtivad ka seal vastu
võetud õigusaktid. Tema sõ-

nullisati needkaks vastuvõe-
tud õigusakti taas volikogu
päevakorda seetõttu, et en-
ne 18. septembri istungit ei
saanud volikogu komisjonid
neidarutada.
Keegi peab tunnistama
kehtetuks

Ehkki koalitsioon eiras 18.
septembri istungit, pidades
seda seadusevastaseks, tun-
nistavadselle liikmed, etpä-
devadasutused peavad istun-
gi õigustühisust selle kehte-
tuks tunnistamiseks siiski tu-
vastama.

PiiaLipp ütles, et tema ei
tea täpselt, missugune insti-
tutsioon võiks oma pädeva
hinnangu siin anda. "Eelkõi-
ge on see volikogu enda kü-
simus ning volikogul tuleks
see ka lahendada. Tartu hal-
duskohus ju ütles, et tege-
mist on organisisese tüliga,
miseikuulu halduskohtupä-
devusse,"sõnas ta, lisades, et
ka maavanemal on volitused
teha järelevalvet vaid voliko-
guõigusaktide õiguspärasuse
üle. Kuid kutse volikogu is-
tungile ei ole tema sõnul õi-
gus- ega haldusakt.

Niina Neglason ütles eile,
et praegu pole 18. septemb-
ri istungi kohta vaidlustusi
esitatud, ent koalitsioon kaa-
lub seda. "Lihtsalt praegu on
pakilisemaid asju, vallavalit-
sus tulebkõigepealt tööle saa-
da," sõnasta, lisades, et istun-
gi saab vaidlustada, taotledes
maavanema järelevalvet, sa-
muti saab istungil tehtud ot-
sused tühistadavolikogu ise.

Jõhvi volikogu 18. septembri istungile tulid vaidärimees Nikolai Ossipenko nimekirja Jõhvi −
Meie Kodu ning Tauno Võhmari fraktsiooni Jõhvi Heaks volikogu liikmed. Koalitsioon boikottis
istungit, pidades seda seadusevastaseks. PEETER LILLEVÄLI

VÕIMUVÕITLUS JÕHVIS
* 15.aprillil moodustasid SotsiaaldemokraatlikErakond,

Keskerakond ning valimisliit Jõhvi Heaks vastu viimase liidri
Tauno Võhmari tahtmistkoalitsiooni.

* Augustis teatas juunistvallavanema kohalt lahkunud Võhmar
ma 4-liikmelise fraktsiooni loomisest, kuhu peale tema läksid
tema endisest valimisliidust üle Eduard Rae, Elle Seliverstova ja
IlmarAun.

* 14.augusti volikogu istungil tegi koalitsioon ettepaneku lisada
päevakorda punkt vallavanema valimise kohta. Vallavanemaks
valitikoalitsiooni kandidaat Aivar Surva.

* Vallavanema valimisel kaotanud Tauno Võhmar vaidlustas
otsuse kohtus, mis lükkas selle tagasi.

* 4. septembri volikogu eestseisus otsustas korraldada uue
vallavanema valimise 11. septembri istungil, vältimaks
kohtuvaidlust.

*Sama päeva õhtul teatas tagasiastumisest ning volikokku
naasmisest vallavalitsuse liige Kairi Soomer, mis andis
Võhmari-Ossipenko leerile napi ülekaalu volikogus.

*Kutsed 11.septembri volikogu istungile jäid välja saatmata
ning Võhmari-Ossipenko tiib nõudiskirjalikult selgitust ja
volikogu istungi korraldamist 18.septembril.

* 12.septembril pöördusid kuus Võhmari fraktsiooni saadikut
ning Vjatšeslav Šlõk volikogu aseesimehe poole ettepanekuga
korraldada 18.septembril volikogu istung. Samal päeval saatis
Nikolai Ossipenko kasupoeg javolikogu aseesimees
Tiit Lillemets välja kutsed volikogu 18. septembril toimuvale
istungile. Veel enne sedasaatis volikogu esimees Niina
Neglason kutsed sama päevakorraga 1.oktoobril toimuvale
istungile.

* 18.septembri istung toimus, kuid vallavanema valimise punkt
võetipäevakorrast maha, põhjendades sedakoalitsiooni
puudumisega.

* 24. septembril tegi maavanem Andres Noormägi Jõhvi
volikogule korralduse tunnistada 14.augusti otsus Aivar Surva
valimisest vallavanemaks 30 päeva jooksulkehtetuks.

* Volikogu asub vallavanemat taas valima 1.oktoobri istungil,
mil koalitsioon peaks olema saavutanud enamuse, sest
volikogusse naasebKaia Kaldvee.

LÜHIDALT

HARRI ANDREJEV SURI
TÖÖKOHAL
KOHTLA-JÄRVE. Kohtla-Järve
linnavalitsuse majandusnõunik
Harri Andrejev ei saabunud eile
kell 10hommikul oksjoni läbivii-
mise ajaks oma tavalisele koha-
le. Poolteist tundi enne oksjoni
algust oli tema süda seiskunud.

Neljapäeval kella poole üheksa
paiku hommikul leiti Kohtla-Järve
linnavalitsuse nõunik Harri Andre-
jev oma töökohalt surnuna.

Linnapea Jevgeni Solovjovi sõ-
nul eiennustanud mitte miski
halba, kui nad Andrejeviga kella
poole kaheksa paiku hommikul
kohtusid ja sel päeval ees ooda-
nud töödesträäkisid. Seejärel
läks Andrejev oma kabinetti ning
sealt ta leitigi kolleeg Jüri Kollo
arvuti tagant, kus ta elutult toolil
istus. Välja kutsuti kiirabi, kes
konstateeris surma.

Harri Andrejevi töökaaslased ei
suuda uskuda, et enam ei ole
seda head ja väga töökat ini-
mest, kes töötas palju aastaid
linnavalitsuses juhtivatel ameti-
kohtadel, suhtus oma töösse
suure vastutustundega ning oli
oma ala kogenud spetsialist.
Harri Andrejev oli 67aastane.

KOOR ZORENKA ESINES
NOVGORODIS

KOHTLA-JÄRVE. Ahtme klubi ve-
ne laulu koor Zorenka ning Koht-
la-Järve veteranide japensionäri-
de sõpruskonna liikmed osalesid
septembri lõpus Novgorodis toi-
munud festivalil "Novgorodi vana-
naistesuvi". Novgorod on olnud
Kohtla-Järve sõpruslinn juba küm-
me aastat. Isetegevuslased astu-
sid üles kontserdil ning osalesid
ka teistel festivaliüritustel. Veliki
Novgorodi administratsiooni suu-
res saalis leidis aset kohtumine
Novgorodi linnapea JuriBobrõše-
viga, vahetati kogemusi ning aru-
tati kahe linna ühiskondlike orga-
nisatsioonide edasistkoostööd.

OKSJON OLI EDUKAS
KOHTLA-JÄRVE. Eile müüdi oks-
jonil 23 linnale kuuluvat korterit− täpselt nii palju, kui oli oksjoni-
le pandud. Enamiku korteritest
ostsid nende üürnikud, kellel oli
eesõigus osta alghinnaga. Ühte
Ahtme linnaosas tühjalt seisvat
korterit soovis kaks oksjonil osa-
lejat ning enampakkumise tule-
muselkasvas selle hind 450 eu-
rolt 650 euroni.
Hinnaerinevused olid suured −
alates 50 eurost 2toalise korteri
eest Vahtra tänavaskuni 4000
euroni sellessamas majas asuva
samuti 2toalisekorteri eest. Kor-
teri hinnanguline maksumus sõl-
tus tema seisukorrast ning sel-
lest, kas korterit oli juba varem
müüki pandud − kui eelmistel
oksjonitel ostjaid ei leidunud, vä-
henes korteri hind iga korraga.

POLITSEI

KELDRIST VARASTATI
JALGRATAS

Kolmapäeval varastati Narvas
Vestervalli tänavas asuva ühisela-
mu keldri boksist jalgratas väärtu-
sega 300 eurot.

EHITUSELT KADUS TÖÖRIIST
Kolmapäeval varastati Narvas
Kangelaste tänava ehitusobjektilt
akutrell väärtusega 200 eurot.
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REEDE. Vahelduva pilvi-

susega ilm. Puhub mõõdukas
muutlikusuunaga tuul. Sooja
on 8-13kraadi.



Politseivormis poisike
varastas tanklast kütust
Öölvastu neljapäeva varastas
politseivormis alaealine noor-
mees Jõhvis Statoili tanklast
kütust ning kihutas teda taga
ajanud politseiauto eest kraa-
vi.

25. septembril kell 2.06 tea-
tati politseile, et Jõhvis Rak-
vere tänavaStatoilis varastas
politseivormis inimenekütust.
Sündmusele reageerinud pat-
rullid avastasid tagaotsita-
va sõiduki Volvo S40 Lüganu-
se alevikus. Peatumismärgu-
andele sõiduk ei reageerinud,
vaid jätkasliikumist Lääne-Vi-
rumaa suunas, teatas Ida pre-
fektuuri pressiesindaja.

Põgenev sõiduk tegi mit-
meidohtlikke manöövreid,kii-
ruseületamine oli mõnel tee-
lõigul kuni 80km/hüle lubatu.
Sõidukile sõitis järele patrul-
lauto, milles olnud politseinik
otsustas teha kaks hoiatuslas-
ku ja lasi seejärel läbi sõidu-
ki esirehvi.

"Kuigi sõidukil oli esirehv
purunenud ja juhtimine ras-
kendatud, jätkasautojuht oht-
likku sõitu," sõnas Jõhvi pat-
rullteenistuse vanem Kalle
Kuusik.

Mõned minutidhiljem hak-
kas üks sõidukis olnud noor-
meestest sihtima relvataolise
esemega politseisõiduki suu-
nas.

"Politseiautot juhtinud
ametnik võttis kiiruse ma-
ha ja jätkas jälitamist pike-
ma distantsiga. Sadas vihma
ja oli väga pime, mõistlik oli
hoida vahemaad, etmitte pro-
votseerida põgenevas autos
olevaid inimesi panna toime
mingeid rumalusi," rõhutas
Kuusik.

Kella 2.40 paiku sõitis põ-
genev Volvo teelt välja kraavi.
Politseinikudandsidkorraldu-
se autos olijatel sõidukist väl-
juda,midaei tehtud.

Politseinikudlähenesidpea-
tunud sõidukile, varjudes kil-
pide taha.Sõidukit oli juhtinud
15aastanenoormees, kaassõit-
jad olid 15- ja 17aastanenoor-
mees.

"Juhtimisõiguseta sõiduki-
juhil puuduvad sõiduoskused
ja -kogemused, mis tagaksid
selle, et ta oleks liikluses ohu-
tu. Kui oskamatusele sõidukit
juhtida lisada veel juurde kii-
ruseületamine jasoov politsei-
nike eest põgeneda, võib öelda,
et tegemist on suure ohu alli-
kaga," tõdes Kuusik. Põgenev
sõiduk põhjustas mitu liiklus-
ohtlikku olukorda, misoleksid
võinud lõppeda ülimalt traagi-
liselt, lisas ta.

Sõiduki läbiotsimisel leiti
autost kanister kütusega, vana
politseivorm jaõhupüss. (PR)

Kohtla-Järve parki
paigaldatakse
videokaamerad
Kohtla-Järvel peavad vähem
kui kuu aja pärast lõppema
rahvapargi renoveerimise pro-
jektiraames tehtavad ehitus-
tööd.Parki paigaldatakse muu
hulgas ka turvakaamerad, loo-
tes, et nii jääbsiin vandalismi-
akte senisest vähemaks.

Selle nädala alguses lõhu-
ti pargis taas tänavalaternaid.
Neid lõhutakse siin pidevalt
sellest ajast peale, kui need
paigaldati. "Meil tuleb alata-
sa saata linnavalitsusele tea-
teid vandalismiaktide kohta,
linn aga peab kulutama raha
lõhutud laternate taastami-
seks," ütles Kohtla-Järvel tä-
navavalgustusliine teeninda-
va firma Elektro-Sistem juht
AleksandrVolodtšenkov.

Kohtla-Järve abilinnapea
Vitali Borodin loodab, et vi-
deokaamerate paigaldamine
aitab vandaalidega võidelda.
"Need,kes linnavararikuvad,
ei saa siis enam siin end pä-
ris ohutult tunda," märkis ta.
"Koguparki videojälgimissüs-
teemiga varustadamuidugi ei
saa, kuid valvekaamerad saa-
vadolemapeamistel kõnnitee-
del, järvekaldapealsel ja män-
guplatside ääres."

Kaamerate paigaldamine on
eriti tähtis selle tõttu, etparki
tuleb palju uusi rajatisi, mil-
le ehitus peab oktoobri kesk-
paigaks lõppenud olema. Vi-
tali Borodin ütles, et kui min-
gil hetkel olid ehitajad töödega
graafikust maas, siis nüüdseks
on olukord muutunud.

"Keevitustööd veepealsete
terrasside metallkonstrukt-
sioonide paigaldamiseks on
praeguseks valmis kahe kol-
mandiku ulatuses," kinnitas
ta.

"Peaaegu valmis on koerte
jalutusplats. Treeningusead-
med, millel saavadkergemaid
harjutusi teha ka eakad inime-
sed, on juba laos ning lähipäe-
vil tuuakse needkohale japan-
nakse üles."

Tööd algasid projekti jär-
gi õigel ajal − 18. augustil.
Praeguseks on lõppenud jär-
ve ümbruses olevate teede
ehitus ning käimas on treppi-
de rekonstrueerimine ja vee-
kogu saarel paiknema hakka-
va lava ehitus.

Investeeringuteüldinemaht
pargi renoveerimise käesole-
val etapil on veidiüle 819 000
euro (sh käibemaks). (PR)

Rekonstrueerimistöödpeavad pargis, kuhu paigaldatakse ka
turvakaamerad, lõppema oktoobri keskpaigaks. PEETER LILLEVÄLI

PUHKUS: Idanaabrid ei tee enam nii pikaajalisi plaane

Venemaa turistide arv
kukkus kardetust vähem

Esimese poolaasta turismistatistika näi-?

tab, et Venemaa külastajate arv langes Ida-Vi-
rumaal eelmise aasta sama perioodiga võrrel-
des 2 protsenti. Samas külastas maakonda
rohkem siseturiste, soomlasi ja lätlasi.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Statistikaameti andmetel te-
gid Venemaa turistid esime-
sel poolaastal Ida-Viru maju-
tusasutustes 50 919 ööbimist,
mida oli 2 protsenti vähem
kui aasta tagasi samal ajal.
Teisest poolaastast onpraegu-
seks teada juulinäitajad − siis
ulatus langus 7 protsendini.

Toila spaahotelli tegevdi-
rektor JaakPruunes kinnitas,
et esimese poolaasta statisti-
ka kajastab tema juhitud hea-
olu- ja raviasutuse olukorda:
Venekülastajaid oli suvel vä-
hem 1-2protsenti. "Need, kes
on harjunud siin käima, käi-
vad edasi, neid päevapoliiti-
ka ei mõjuta. Venemaa puh-
kajad tunnevad end siin ko-
duselt, hindavad meil paku-
tavat ravi, sööki ja emakeel-
set teenindust."

Narva-Jõesuu spaahotel-
li tegevjuht Karina Küppas
märkis samuti, et Vene turis-
tide ärakukkumine oli väik-
sem, kui kevadel kardeti.
"Kõik on praegu hästi. Ma ei
ütle, etväga hästi, aga statis-
tilised näitajad on täiesti ra-
huldavad ja Venemaa turis-
tide osakaal pole nii drastili-
selt langenud, kui oodati. Su-
vekuudega, ka augustiga, jäi-
me väga rahule."

Küll on aga Küppase sõnul

muutunud klientide käitumi-
ne. Broneerimise periood on
varasemast lühem, näiteks
helistatakse kolmapäeval ja
soovitakse tuba jubareedeks.
"Venemaal toimuva tõttu on
inimestel ebakindlus ja see-
tõttu ei tehtapikaajalisi plaa-
ne," arvas ta.

Samuti on suurenenud ot-
setellijate osakaal. "See on
seotud Venemaa suurte reisi-
firmade pankrotti minekuga.
Kliendid broneerivad pigem
ise, aga tulemataei jäta,"rää-
kis Küppas.

Ei midagi traagilist
Kokkuvõttes kasvas turis-

tideööbimiste hulk Ida-Viru-
maal esimesel poolaastal 6
protsenti, kusjuures tõus tu-
li Eesti, Soome jaLäti puhka-
jatearvel.

"On heameel, et siseturisti,
Soome ja Läti külastajate öö-
bimiste tõus on Ida-Virumaal
suurim. Kahjuks langes veidi
Vene turistide arv, kes liiku-
sid statistika järgiLääne-Ees-
ti suunas, aga selles pole mi-
dagi traagilist. Meiepluss on,
et olemenii lähedal. Kui rub-
la langus mõjutab Venemaa
elanike ostujõudu, siis piiri-
lähedus tähendab väiksemat
transpordikulu," kommentee-
ris Ida-Viru turismikoordi-
naatorKadri Jalonen.

Tema sõnul on tulnud ka-
suks, et turismiklaster pole
pannud kogu auru Venemaa
turule, vaid turundustöö on
suunatud ka teistele lähitur-
gudele, mis pehmendab löö-
ki.

"Üle aasta tagasi oli meil
sel teemal diskussioon ja oli
neid, kes arvasid, et paneme
kogu ressursi Vene turule.
Peale jäi vanarahvatarkus, et
ära panekõiki mune ühtekor-
vi, seda enam, kui korv võib
olla ettearvamatu. Tagasilöök
tuli lihtsalt kiiremini, kui ar-
vasime," rääkis Jalonen.
Positiivne huvi

Tema kinnitusel kannab
hästi vilja töö nii Soome kui
siseturuga. "Oleme haka-
nud end EASi toel [ettevõtlu-
se arendamise sihtasutus −
toim.] Soomele tutvustama,
oleme võõrustanud sealseid
ajakirjanikke ja reisikorral-
dajaid. Lähiajal osaleme mar-
dilaadal. Soomele olime siia-
ni tundmatud, aga positiivne
signaal tulipäris kiiresti: eel-
misel aastal kasvas soomlas-
te ööbimiste arv 35 protsen-

ti, tänavu esimeselpoolaastal
20 protsenti."

Jalonenirõõmustaska sise-
turistideööbimistearvu kasv
esimesel poolaastal, mis ula-
tus 11 protsendini. "Juba "To-
urestil" märkasime, etinimes-
tel on tekkinudpositiivne huvi
Ida-Virumaa vastu, ja nüüd on
tulemusedarvudes näha."

Klaster ei töötaainult selle
nimel, et maakonda rohkem
turiste meelitada, vaid etkü-
lastajad jääksid siia ka kaue-
maks. Näiteks korraldatak-
se õppesõite, kus nn letitöö-
tajad tutvuvad teiste klastri
ettevõtetega, et nad oskak-
sid üksteist klientidele soovi-
tada. "See oli ettevõtjate en-
di algatus. Kõigile on kasulik,
etklient oleks piirkonnas või-
malikult kaua, ja kõige pare-
mini saab ju soovitada seda,
mida oled ise näinud," nentis
Jalonen.

Ida-Virumaaosaleb ka Via
Hanseatica projektis, mis tu-
rundab Riiast Peterburinikul-
gevat Via Hanseatica mars-
ruuti. Eelmisel nädalal olid
Ida-Virumaal 21 reisikorral-
dajat Eestist, Lätist ja Vene-
maalt, kes külastasid Avinur-
me puiduaita, Alutaguse puh-
ke- jaspordikeskust ning Nar-
vat.

"Nädala jooksul tutvusid
osalejad Läti, Eesti ja Vene-
maa turismikohtadening või-
malustega, mis Via Hansea-
tica marsruudiäärde jäävad,"
selgitas Jõhvi turismiinfokes-
kuse infokonsultantKristina
Ernits, kes on ühtlasi kolm
aastat kestva Via Hanseatica
pojekti Ida-Virumaa koordi-
naator.

KARINA KÜPPAS
Statistilised näitajad on
täiesti rahuldavad.

Kuumad suveilmad täitsidnii rannad kui majutusasutused. MATTI KÄMÄRÄ

Kiirabiteenuse üleandmine uutesse kätesse
läks rahulikult
Alates 24.septembrist osutab
Ida-Virumaal kiirabiteenust
SA Ida-Virumaa Kiirabi ase-
melkonkursi võitnudTallinna
firma Karell Kiirabi.

Karell Kiirabi regionaal-
juhtVadimTšuprakov sõnas,
et esimesed päevad möödusid
Ida-Virumaalsuhteliseltrahu-
likult ja igasuguste vahejuh-
tumiteta.

"23. septembril kell 12olid
tööks täiesti valmis kõik ka-

heksa brigaadi jakolm varub-
rigaadi olid täielikult komp-
lekteeritud," märkis ta. "Jõh-
vis tuli niipea, kui brigaadid
olid kell 23.50 häirekeskust
teavitanud oma valmisole-
kust töölehakata, kahe minu-
ti jooksul korraga kolm väl-
jakutset ning kõik kolm bri-
gaadi sõitsid välja. Paljud pat-
siendid ei pööranud töötajate
välisilmemuutuseletähelepa-
nu, kuid oli ka neid, kel oli hea

meel näha neidsamuvanu töö-
tajaid, ainult et uuesilusas töö-
riietuses."

Nagu Põhjarannik varem
juba kirjutanud on, läks suu-
rem osa SA Ida-VirumaaKiir-
abi töötajaid üle Karell Kiir-
abisse.

Esimese ööpäeva jook-
sul teenindasid Karell Kiir-
abi uued brigaadid Ida-Viru-
maal kokku 45 väljakutset;
kõik need olid tehtud täiskas-

vanud inimeste juurde, kel-
lest 12hospitaliseeriti Ida-Vi-
ru keskhaiglasse. Väljakutse-
te üldarvust teenindasarstide
brigaad üheksat väljakutset,
ülejäänud seitse õdede brigaa-
di teenindasid36 väljakutset.

Kõige rohkem väljakut-
seid − 26 − sai brigaad Jõh-
vis. Brigaadi keskmine välja-
kutsele saabumiseaeg oli Va-
dim Tšuprakovi sõnul 9 mi-
nutit. (PR)
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HUGO OSULA: Eestis on ajaloolisi busse ühe ruutmeetri kohta kõige rohkem maailmas

Maanteede kuningad
Mõne päeva eest Jõhvis nähtud ASi Mootor Grupp?

ajatute busside kollektsioonis on eranditult ühis-
transpordi pärlid, mida firma omanik Hugo Osu-
la nimetab uhkusega maanteede kuningateks.

Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Need vanad bussid − kas
need on Eesti meeste taasta-
tud või nipsutasite sõrmi ning
välismaalt toodi raske raha
eestkohale?

Absoluutselt kõik on koha-
peal taastatud.Meie oskustöö-
lised teevad imesid, suutes va-
nadele asjadele uuesti elu sis-
se puhuda. Näiteks meie kol-
lektsioonis oleva Saksa bussi
Setra S80 leidsime Taanist,kus
ta vedeles metsaall ning keegi
sellevastu huvi ei tundnud.

Puhuda elu sisse aastaid,
kui mitte aastakümneid met-
sa all vedelenudromule − see
on ropp töö!

Teil on õigus. Aga see ha-
sart, millega seda tööd tehak-
se, on imekspandav: mehed te-
gelevad sellega jupärast oma
tööpäeva. Ja järjest rohkem
tuleb juurde neid, keda vana-
de busside taastamine ning
sellega seonduvate mälestus-
te kogumine huvitab. See on
väga populaarne ka Inglismaa
läänerannikul, kuid ma julgen
öelda, et Eestis on ajaloolisi
busse ühe ruutmeetri kohta
kõige rohkem maailmas.

Millest see tuleneb?
Meil on palju vanatehnika-

huvilisi ning see huvi pole tek-
kinud eile, vaid kestab põlv-
kondi. Muidugi võib garaažis
vana BMWd või Bugattit lak-
kida, kuid minusuguseid, lä-
bi ja lõhki bussimehi, huvitab
eelkõige ikkagi ühistransport:
see on rahvastkokku sidunud.
Kuid bussid on saanud vanaks,
need on lammutatud ja vana-
rauda viidud ning ühes sellega
lähevad kaduma ka mälestu-
sed. Minu enda esimesed mä-
lestused ühistranspordist pä-
rinevad lapsepõlvest, kui ma
elasin Mäetagusel ning loksu-
sin lagunevaPAZi bussiga Jõh-
vi muusikakooli. Oli see buss,

mis ta oli, aga ta viis mu ko-
hale. Hiljem, kui tulid Ikarus
Luxid ning nendega sai Jõhvist
Tallinna sõidetud, olid justkui
teises maailmas.

Minu mälestust seoses va-
nadebussidega te ilmseltkuul-
da ei taha, sest see ajab süda-
me pahaks. Ma võitlesin iivel-
dusega ka nii lühikesel distant-
sil, nagu seda on sõit Jõhvist
Kohtla-Järvele, sest salong oli
alati bensiinihaisu täis. Need
võisid ollaLAZi bussid. Mõni-
kord ei jäänudkimuud ülekui
Kukrusel maha minna. Kõik
need õpetussõnad, etära vaa-
ta külgaknast välja, vaidainult
ette, ja ära roni istuma bussi
tahaotsa, vaid katsu ikka ees-
pool istuda − mitte midagi ei
aidanud.

Kahjuks on sellised mäles-
tused ühistranspordist enami-
kul Eesti rahvast, et kilekott
pidi kaasas olema, sest südaoli
kogu aegpaha ning ajas oksen-
dama.Sellest tulenevalton ini-
mestel ühistranspordist siiani
selline mulje.

Jätke nüüd! Vaadake, mis
bussis me praegu teiega istu-
me!

Meie kollektsioonis neid
LAZe jaPAZe polegi. Me ole-
me taastanud oma aja kõige
paremad bussid, ise me nime-
tame neid maanteedekuninga-
teks. Näiteks ZIS 127oli Nõu-
kogude Liidu maanteede ku-
ningas, Volvo SKV Katrine-
holmRootsi maanteede kunin-
gas. Eesti meeste kätte sattu-
nud ning korda tehtudZIS 127− see on ainuke, mismaailmas
järele on jäänud.Rohkem neid
pole. Tänavu kevadel käisime
selle bussiga Moskvas üleve-
nemaalisel bussinäitusel ning
inimestel läksid silmad seda
nähes suureks. Venelased ise
ka ei usu, et 1950.aastatekesk-
paigas tehti Venemaal sellise
tasemega busse. See on tehni-
ka ajalugu ning need, kes ei os-
ka transpordivahendite evolut-

siooni väärtustada, ei oska hin-
nata ka maailma tipptasemel
olevat bussi.

Seda Lux Ekspressi bussi,
kus me praegu istume?

Jah. Välismaalastel vajub
suu lahti, kui nad näevad, et
Eestis sõidetakse tipptasemel
bussiga linnadevahelistel liini-
del − Narvast Tallinna või Tal-
linnast Pärnu.Leitakse, et hea
küll, käiku võibneed võtta,kuid
et tipptasemel busse suudetak-
se sealka majandada, seda ei
usu mittekeegi! Aga mearmas-
tame oma tööd. Ka nende maa-
nteede kuningate taastamise-
ga ning bussinduse ajaloo säi-
litamisega tahame seda öelda,
et me armastame oma tööd, me
armastame oma kliente ning
pakume neileparimat teenust−
kõige paremat, mida on Põhja-
Euroopas üldse võimalik pak-
kuda. Jame tulemesellega ma-
janduslikult toime.

Nojah, nüüd ma saan aru,
miks teie kollektsioonis ööki-
ma ajavaid LAZe jaPAZe pole.
Kui te selliseid busse taastak-
site, ei usuks keegi, et te oma
kliente armastate.

Kusjuures meilton küsitud,
miks meil näiteksLiAZi bussi
pole ja miks PAZi bussi pole.
Tule taevas appi, need pole ju
maanteedekuningad!

Tegelikult võiks mõni selli-
ne peletis olla. Vanemad saak-
sid sellega lapsi hirmutada.

(Naerab.) Ei ole vaja. Need
pole mingid tehnikasaavutu-
sed. Küll aga taastame prae-
gu ühtTartu autoremonditeha-
ses toodetudTA 6-t. Neid puu-
kerega busse hakati siin tege-
ma 1950. aastatel − GAZ 51A
pikendatud raamile − ning teh-
ti veel 1990. aastate alguses-
ki. Neid vuras Venemaal pal-
juringi. NõukogudeLiidus see
niimoodi käiski: Eestis toode-
tud bussid veeti Venemaale,
siia toodi aga mingisugused
Ungaris toodetudbussid.

Kui palju teil neid ajatuid
busse kokku on?

Sõidukorras on kuue küm-
nendi maanteede kuningad:

1950.aastad, 1960.aastad jne.
Õnnestunud mudeleid too-
deti vanasti ju kaua. Näiteks
Mercedes-Benz O303 − seda
mudelit toodeti 25 aastat. Te-
gemist on maailma bussiehi-
tuse klassikaga. Saksamaa ja
terve Lääne-Euroopa bussiet-
tevõtete jaoks on see mudel
ikoonilise tähendusega.

Meiekollektsioonis ka täit-
sa olemas, toodetud1982. aas-
tal.Mitte keegi ei ütle, et see
buss on 25aastat vana. Õnnes-
tunudmudeleid toodetigi, jah,
aastakümneid. Praegu on aga
nii, et see buss, kus me istume,
on tootmises olnud kuus aas-
tat, paar aastat saab sedaveel
osta, siis tuleb uus mudel.

Mis mudel see on?
Irizar Scania i6. Väljalas-

ketorust tulebainult veeauru,
mitte midagi muud.

Selles bussis on reisijatele
kõik mugavused olemas: tasu-
ta WiFi, kuumad joogid, jalga-
deleruumi küllaga. Tahadma-
gada, saadka mõne euro eest
padja ja teki osta. Kuhu on
veel edasi areneda?

Tahate, ma ütlen, kuhu?

Kuulan huviga.
Ma olin kuu aega tagasi

tehases jame vaatasime üle
järgmise aasta lõpus tootmi-
sesse minevadbussid. Need on
tasapinnase põrandaga, kolm
istet reas. Mitte kaks tihedalt
kõrvuti olevat istet ühel pool
jakaks teisel pool, vaid kolm
eraldi olevat istet.

Piltlikult öeldes on igal rei-
sijal tugitool, kus ta saab en-
nast mugavalt sisse seada.
Kohtade arv praegusega võr-
reldes väheneb, kuid mugavus
kasvab oluliselt.

Öelge palun, kas teie ema
juhib jätkuvalt autot?

Juhibküll.

Tõsi, jah?Kui vanata nüüd
ongi?

85. Suvel oli nii, et emal on
seal Mäetagusel palju sõbran-
nasid ning nad tahtsid hirm-
sasti Narva sõita.

Teie ütlesite emale muidu-
gi, et istuge ometigi kõik bus-
si ja põrutage nii kaugele kui
tahate.

Ütlesin jah,et ema, sa oled
juba nii vana, Narvas on liik-
luskeeruline − võib-ollaei lä-
heks autoga. Ta vaatas mind
tükk aega ning leidis siis, et
mul võib õigus olla.Nädal hil-
jem helistas: "Ma käisin ikka
autoga ära."

"Välismaalastel vajub suu lahti, kui nad näevad, et Eestis sõidetakse linnadevahelistel liinidel
tipptasemel bussiga," pole ASi Mootor Grupp omaniku Hugo Osula sõnul see just tavapärane, et
need bussid seal ennast ka ära tasuvad. 4 x MATTI KÄMÄRÄ

ZIS 127 − viimane eksemplar maailmas.

NAGU LENNUKIS
ZIS 127rooli pikki aastaid keeranud Raul Avi, Tõ-
nu Tomingas, Ilmar Pärn jaAndi Siidlakiidavad kui
ühest suust, et tegemist oli vaikse ja mugava bus-
siga. "Praegustele suurt alla ei jää. Istusid nagu
lennukis, sest istmed olid nii mugavad. Ja sõidu
ajal oli nii vaikne, nagu oleks buss seisnud.Ikarus
oli selle kõrval ikka traktor."

Jah,aga Ikarus mahutas rohkem. Sõideti küll
nagu silgud pütis −ka vahekäik oli inimesi täis −,
see-eest olid õnnelik... et üldse peale said! "Teate,
ma ei taha, etkeegi mu kõrval peab seisma, kui
mina istun. Mul on piinlik, kuigi ma ostsin pileti ja
võiksin rahumeeli istuda. Ma tõusen lõpuks püsti,"
kostab Avi vanakooli mehena selle peale.

"Need on mehed,kes on tõelised bussijuhid," üt-
leb Osula.

Ajatute busside kollektsiooni kuuluv ZIS (Zavod Imeni Stalina) 127,mida renoveeriti kolm aastat, jõudis
omal ajal Kuusalu kolhoosi Peterburi lammutusest. Selle mudeli sünniloost teab Osula rääkida, et 1951.
aastal saatis Venemaa kolm tippinseneri Ameerika autotööstusesse kogemusi omandama eesmärgiga, et
pärast seda ehitada Venemaal rahvusvahelisteks liinideks sobiv buss. Jubakolme aasta pärast hakatigi
neid ZISe tootma. "Kui seda mudelit oleks edasi arendatud, oleks Venemaa saanud endale maailmaklassi
bussi," leiab Osula.
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UUDISED

MEREPÄÄSTE: Riigilt saadud päästelaev vuntsiti kohalike toel üles

Vana laev on päästevalmis
Sellel nädalavahetusel saab vana piirivalve-?

kaater, mille riik annetas Purtse vabatahtlike-
le merepäästjatele, endale uueks nimeks Ii-
se ning on valmis hädasolijaid päästma.

GerliRomanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Eelmisel aastal Eesti riigilt
saadud, korda tehtud ja üle
värvitud päästelaev saab sel
laupäevalpidulikul sisseõnnis-
tamiselendalePurtse jõe aja-
loolisenime Iise, mis valitiväl-
jakonkursil.
Püha jõe nimi

Kokku pakkus kuu aegataas
vees olnudalusele nimesid 54
inimestning 7 neist pakkus ni-
meks Purtse jõe ajaloolist ni-
me Iise. Iise võtsid jõe nime-
na kasutusele sakslased, kes ei
saanud maakeelseHiie või Iie
nimega hakkama. Iie või Hiie
sai jõe nimeks tänu Purtses
asuvalehiiemäele, mis oli üks
eestlaste suuremaid looduslik-
ke pühapaiku. Hiljem sai nii
Purtseasula kui jõgi nime Pur-
disteaadlisoo järgi.

"Eks kaalusime meiegi tra-
ditsiooni anda laevale nais-
terahva nimi, kuid Iise sobis
paremini − nii kanname eda-
si Purtse jõe ajaloolist nime,"
põhjendas MTÜ Purtse Vaba-
tahtlik Merepääste juhatuse
liige Andrus Kütt, miks laev
laupäeval just sellisena risti-
takse.Nime Iise pole seni ühe-
legi laevale pandud.

Nimepanekuga tähistatakse

päästelaeva remonditööde lõp-
pu, missaid teoks tänukohali-
kule omavalitsusele, ettevõte-
tele ja kohalikule kogukonna-
le, ning laupäevalkell 14alga-
val üritusel, kuhu oodatakse
päästelaeva uudistama kõiki
soovijaid, antakse see piduli-
kult ametisse.
Päästevalmis

Alus tegi päästetööd ju-
ba ka eelmisel aastal − juuni-
kuust, kui alus Dirhamist Purt-
sesse tuli, kuni sügisese välja-
tõstmiseni olid vabatahtlikud
päästjad vajaduse korral val-
mis laevaga reageerima. Üh-
tegi väljakutset õnneks ei tul-
nud. Paari nädala pärast, kui
lahendatakse vahepeal tekki-

nud probleem generaatoriga,
on laev taas sõidukõlblik ning
valmis vajaduse korral tunni
ajaga sadamast välja sõitma,
et hättasattunuidpäästa.

Kui vabatahtlikud pritsi-
mehed peavad pärast kutsun-
git välja sõitma kümne minu-
ti jooksul, siis suure laeva rea-
geerimisaeg on kordades pi-
kem.

"Kuimeil oleks väike ja kii-
re alus, oleks aeg teistsugu-
ne.Kindlasti on see koht,kust
edasi areneda," tunnistasKütt,
et liikumine Purtse ja Liima-
la ümbruse merellähiaastatel

Liimalas uue väikese sadama
valmimise tõttu kindlasti kas-
vab ning siis oleks oluline kii-
re kaatri olemasolu.

Praegune päästelaev on aga
vägagi asjakohane, kui on tar-
vis pukseerimisabi, sest va-
nal piirivalvekaatril on selleks
jõuduküll. Peale selle on talka
jääpurustamisvõimekus, nii et
päästjad saavad abiks olla ko-
halikele kaluritele. Samasugu-
se võimekusega laeva piirkon-
na teistelpäästekomandodel ei
ole, mistõttu saabIise vajaduse
korralappi tõtataükskõik milli-
sesse punkti põhjarannikul.

Päästelaev saab laupäeval pidulikult endale Purtse jõe ajaloolisenimeIise. MTÜPURTSEVABATAHTLIK MEREPÄÄSTE

PÄÄSTEKAATER IISE
* Ehitusaasta 1961.
* Maksimaalne kiirus 10,00

sõlme.
* Pikkus 14,30 meetrit.
* Laius 3,57 meetrit.
* Jääsõiduvõimekus

20 sentimeetrit.
* Alates 1997.aastast kuni mullu

juunini oli kasutusel piirivalve-
laevana Dirhami sadamas,
pärast seda toodi Purtsesse, kus
ta eelmisel sügisel veest välja
tõsteti jakorda tehti.

IN MEMORIAM...

Harri Andrejev
10.07.1947-25.09.2014

Sügava kurbusega teatame, et 25. septembril lahkus
oma 68. eluaastal ootamatultmeieseast Kohtla-Järve

linnavalitsuse majandusnõunik Harri Andrejev.

Harri Andrejev sündis 10. juulil 1947. aastal Tallinnas.
1964.aastal lõpetas ta keskkooli ning asus õppima

Tallinna polütehnilisse instituuti.Sealt suundus ta edasi
õppima Leningradi Plehhanovi-nimelisse mäeinstituuti

mäetöödeelektrifitseerimise jaautomatiseerimise
erialale. 1976.aastal lõpetas ta instituudimäeinseneri-
elektriku erialal ning kolis elama ja tööleKohtla-Järvele.

Oma töömeheteedalustas ta Kohtla-Järvel ning töötas
siinkuni elu lõpuni linna hüvanguks.

Harri Andrejev töötas juhtivatelametikohtadel ning oli
väärikas linnakodanik japatrioot. Ta jääbmeilekõigile

meelde kui professionaal ning hea ja vastutulelik kolleeg.

Tema optimism jatöökus, valmisolek teisialati aidata
sisendasidkolleegidesse kindlustunnet. Temast jääb

helge mälestus sõpradele ja kõigile neile, kes temaga
kokku puutusid.

Avaldame sügavat kaastunnet tema perele ja
lähedastele.Sügava kurbusega mõistame, et nende

mure on lohutamatu.

Kohtla-Järve linnavolikogu ja linnavalitsus
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MÜÜK

Müüa soodsalt saetud ja lõhutud
küttepuid koos kohaletoomisega.
Tel 5615 2941.

Müüa maja (eh. 1967, üp 205 m²,
krunt 1,9ha, vajab sanitaarremon-
ti,24 000 €) Ida-VirumaalAvinurme
vallas Lepiksaare külas. Tel 506
2212, 786 8080,kutseline maakler
Peeter Meus. www.aadlivillakv.ee

Müüa 2toalinekorter (Jõhvi kesk-
linnas). Tel 5841 3770.

KINNISVARA

MÜÜK

KOOLITUS

Ida-Virumaa sakslaste ühingkutsub
saksa keele kursustele (algajad ja
edasijõudnud). Lastele õpetus män-
gulises vormis. Grupid Kohtla-Jär-
vel, Iidlas ja Jõhvis. Registreerimi-
ne tel 5662 6902, e-post saksau-
hing@gmail.com.

TEATED

Jõhvivalla jäätmekavaaastateks
2014-2019 avalik väljapanek
Jõhvi valla jäätmekava aastateks
2014 - 2019 eelnõuavalikväljapa-
nek toimub ajavahemikul 25. sep-
tembrist kuni 13. oktoobrini 2014.
Jäätmekava eelnõuga on võimalik
tutvuda Jõhvi Vallavalitsuses aad-
ressil Kooli 2 ( I korrus) ning Jõhvi
valla veebilehel (www.johvi.ee).
Ettepanekud jäätmekava eelnõu

OST

OÜEstest PR ostab metsa-ja põl-
lumaad.Tel 504 5215, 514 5215,
info@est-land.ee.

TÖÖ

PAKUN TÖÖD

Töö Soomes kahele
MIC-MAC-keevitajale.

Tel 5845 5548.

TEENUS

Kaardid ennustavad.
Tel 900 1727. 24 h.
Hind 1.09 €/minut.

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused.Tel 512 1495.

Korstnapühkimine
E-P.

Tel 5621 7297.

PUHASTAME katuseid samblast,
tahmast ja muust mustusest. VA-
HETAMEvana jaPANEME uue ka-
tuse. Tel 53799151.

Küttepuud (saetud, lõhutud), ehi-
tuslik saematerjal. Kohalevedu.
Tel 552 5322. www.marabi.eu

Müüaküttepuid.
Tel 522 5974.

Küttepuud (lepp 30 €, kask 36 €/

m³, kohaletoomisvõimalus, miini-
mum 5 m³), saematerjal, pakud.
Tel 5677 5859.

kohta esitada avaliku väljapaneku
kestel kirjalikult Jõhvi Vallavalitsu-
seleaadressil Kooli 2, Jõhvi 41595
või e-postiga johvi@johvi.ee Jäät-
mekava eelnõu avalik arutelu toi-
mub 13. oktoobril 2014 kell 15.00
Jõhvi VallavalitsusesKooli 2, teise
korruse suures saalis.

Avinurme Vallavalitsus
kuulutab välja
uue konkursi

Avinurme lasteaia
Naerulind

(Põllu tn 1, Avinurme,
Ida-Virumaa)

direktori valimiseks.

Töö kirjeldus: lasteaia juhtimine, majandustegevuse
koordineerimine, õppe-ja kasvatustegevuse
korralduse ja tulemuslikkuse ning muude lasteaias
läbiviidavate tegevuste, lasteaia üldseisundi ja arengu
ning rahaliste vahendite õiguspärase ja otstarbeka
kasutamise eest vastutamine.
Nõudmised kandidaadile;
m kõrgharidus ning pedagoogilised

ja juhtimiskompetentsid;
h esinemisjulgus ja läbirääkimisoskus,

hea pingetaluvus, suhtlemis-ja koostööoskus;
■ teadmised eelarvelise asutuse majandustegevuse

põhimõtetest;
■ eesti ja ühe võõrkeele oskus (suhtlustasandil);

h arvuti kasutamise oskus.
Kandidaadil tuleb esitada;
■ kirjalik avaldus, elulookirjeldus

(sh töö- või teenistuskäik);
h ametikohale esitatud nõuetele vastavust

tõendavate dokumentide koopiad;
h muud dokumendid, mida kandidaat peab oluliseks.
Kandideerimisdokumentide esitamise tähtaeg:
kandideerimiseks vajalikud dokumendid tuleb saata
või esitada hiljemalt 6. oktoobril kella 17ks
Avinurme Vallavalitsuse kantseleisse
(Võidu 9, Avinurme, Ida-Virumaa 42101)
või saata digitaalselt allkirjastatult meilile
avinurme@avinurme.ee.

Mõnikord seisatab hetk,
kuhu sõnad ei mahu ...

Südamlik kaastunne Ly Peilile
perega kalli ema

Elvi POJO
kaotuse puhul.

Töökaaslased
Sotsiaalkindlustusameti

Kohtla-Järve büroost



MIKSER

AJA LEHT
LINNUNA TALLINNAST
HELSINGI
Eesti purilendur Woldemar Wunn
püstitas reedel maailmarekordi,
lennates oma plaaneril "Sinilind"
Tallinnast Helsingi. Kell 12 tõusis
ta mootorlennuki slepis Lasnamäe
aerodroomilt üles, wõttis ligemale
4 kilomeetrit kõrgust jahakkas siis
lendama Soome poole. Kuna tuul
oli soodus, ei kaotanud lennuk
kõrgust, waid oli Helsingi kohal
weel 2000 meetri kõrgusel.

Julge lendur maandus libedasti.
Teda wõtsidwastu Soome Õhu-
asjanduse Ühingu tegelased suu-
re juubeldusega. Woldemar
Wunn sai oma rekordi mälestu-
seks wäärtusliku hõbekarika.
(Põhja Kodu, 24.september
1934)

KIRIKUSSE PAIGALDATAKSE
VITRAAŽID
Hiljuti hakati Narva Aleksandri ki-
rikusse paigaldama tuntud Eesti
kunstniku Dolores Hoffmanni vit-
raaže.

Kaheksa vitraaži − nii palju on
kiriku kuplil aknaid −kujutavad
Neitsi Maarjat, Jeesus Kristust,
Ristija Johannest, peaingel Mii-
kaeli janelja apostlit: Matteust,
Markust, Luukast ja Johannest.

"Kui kõik vitraažid on paigas,
hakkavad põrandal ja seintel
mängima mitmevärvilised kiired
ning see peaks väga ilus olema,"
ütles Aleksandri koguduse pastor
Villu Jürjo.

Esimene, neitsi Maarjat kujutav
vitraaž on juba kohale pandud,
kusjuures läbipõimitud tähtedest
kirjutatud sõna "Maarja" võib lu-
geda ka kui "Narva". "See võima-
lus kaheti lugeda tuli kunstnikul
juhuslikult," märkis Jürjo.

Aleksandri kiriku vitraažid hävi-
nesid juba I maailmasõja ajal
ning pole teada,kuidas need esi-
algselt välja nägid. Dolores Hoff-
mann koostas nende jaoks oma
originaalsed kavandid. (Põhjaran-
nik, 28. september 2004)

Venemaal tahetakse lastel keelata
karastusjookide ostmine
Venemaa duumas tehti ettepa-
nek kehtestada gaseeritud joo-
kide ostjatele vanusepiirang,
kuna väidetavalt ärgitavat
nende joominenoori suitseta-
ma janapsitama.

Kremli juures tegutsev Ve-
nemaa ühiskondlik koda tegi
ettepaneku keelata gaseeri-
tud jookide müük alla 14aas-
tastele, teatas RenTv. "Nende
kahjulik mõju on kolossaalne,
me uurisime seda ja tutvusi-
me mitmete uuringutega," rää-
kis ettepaneku teinud Vladis-
lav Grib teleuudistes. Ta kin-
nitas, et juues iga päev pool
liitritCoca-Colat, teebsee ter-
visele kohutavalt kahju. "Ras-
vumine, kaaries jadiabeeton
garanteeritud," väitis ta. Ars-

tid toetavad seda ettepanekut
ja toovad näiteks USA, kus
juuakse neid jooke väga pal-
juningpärast tegeletakse ras-
vumise ravimisega. Enne et-
tepaneku esitamist Venemaa
riigiduumale (parlamendile −
toim.) kaalutakse selle otstar-
bekust, seega lähiajal limonaa-
di ostmisel passi veel küsima
ei hakata.

Kaks aastat tagasi keelati
Venemaalavalikus kohas suit-
setamine ja samuti keelatak-
se järk-järgult tubakatoodete
reklaam. Muu hulgas oli kõne
all ka tuntud multifilmi"Oota
sa!" muutmine, et võtta sealt
väljakaadrid, kus huntsuitse-
tab. Sellest plaanist siiski loo-
buti. (Tarbija24.ee)
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Esmaspäev, 29. september
05.30 Vikerhommik. Lauri
Varik 09.45 Säde 10.05Ökos-
koop. Krista Taim 11.30 Jär-
jejutt. Arthur Conan Doyle
"Tühi maja", I 12.00Keskpäe-
vased uudised 12.15 Uudis+.
Arp Müller 14.05 Meedia-
tund. TarmuTammerk 15.00
Pärastlõunased uudised 15.15
Kauamängiv 16.05Kultuuri-
uudised 16.15 Stuudios on
Sten Teppan 17.05 Setukeel-
sed uudised 18.00Päevakaja
18.30 Säde* 19.05 Meedia-
tund* 20.15 Sport20.45 Õhtu-
jutt lastele 21.05 Õhtujazz.
Anne Erm 22.05 Sport 22.30
Järjejutt* 23.03 Eesti lugu*
00.05 Loomaaia lood* 01.00
Ökoskoop* 02.00 Kauamän-
giv* 02.45 Öömuusika

Teisipäev, 30. september
05.30 Vikerhommik.TaaviLi-
be 09.45Laste lood 10.05Hu-
vitaja. Meelis Süld 11.30 Jär-
jejutt. "Tühi maja", II 12.00
Keskpäevased uudised 12.15
Uudis+.Lauri Varik 14.05Re-
porteritund. Tarmo Maiberg
15.00 Pärastlõunased uudi-
sed 15.15Kauamängiv 16.05
Kultuuriuudised 16.15 Stuu-
dios on Sten Teppan 17.05Võ-
rukeelsed uudised 18.00Päe-
vakaja 18.30 Laste lood*
19.05 Reporteritund* 20.15
Sport 20.45 Õhtujutt lastele
21.05 Vikerviisid 22.05 Sport
22.30 Järjejutt* 23.03 Ma
elan siin* 00.05 Huvitaja*
01.00Kauamängiv* 01.45Öö-
muusika
Kolmapäev, 1. oktoober
05.30 Vikerhommik. Rain
Kooli 09.45 Laste lood 10.05
Huvitaja. Krista Taim 11.30
Järjejutt. Arthur Conan Doy-
le "Mõrv Abbey Grange"is", I
12.00Keskpäevased uudised
12.15 Uudis+. Piret Kriivan
14.05 Reporteritund. Kaja

Kärner 15.00Pärastlõunased
uudised 15.15 Kauamängiv
16.05Kultuuriuudised 16.15
Stuudios on Sten Teppan
17.05 Eesti Kontserdi uudi-
sed 18.00 Päevakaja 18.30
Laste lood* 19.05Reporteri-
tund*20.15 Sport 20.45 Õhtu-
juttlastele 21.05Beethoveni
sõber.Kordame sarja, autor
MärtTreier 22.05 Sport 22.30
Järjejutt* 23.03 Luuleruum
00.05 Tõlkes leitud* 01.00
Huvitaja* 02.00 Kauamän-
giv* 02.45 Öömuusika

Neljapäev, 2.oktoober
05.30 Vikerhommik. Märt
Treier 09.45Laste lood 10.05
Huvitaja. Meelis Süld 11.30
Järjejutt. "Mõrv Abbey
Grange"is", II 12.00Keskpäe-
vased uudised 12.15Uudis+.
Kaja Kärner 14.05 Reporte-
ritund. Olev Kenk 15.00 Pä-
rastlõunased uudised 15.15
Kauamängiv 16.05Kultuuri-
uudised 16.15 Stuudios on
Sten Teppan 17.05Mulgikeel-
sed uudised 18.00Päevakaja
18.30Laste lood* 19.05 Re-
porteritund* 20.15 Sport
20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Melomaania22.05 Sport22.30
Järjejutt*23.03KÖP. Riigita
rahvas. Andrus Mölder, Mar-
jeLenk 00.05 Huvitaja* 01.00
Kauamängiv* 01.45 Öömuu-
sika
Reede, 3. oktoober
05.30Vikerhommik 09.45 Mi-
niturniir 10.05Huvitaja. Ma-
dis Kimmel 11.30 Järjejutt.
"Mõrv Abbey Grange"is", III
12.00Keskpäevased uudised
12.15 Uudis+. Mirko Ojakivi
14.05 Tegija. Kaja Kärner
15.00 Pärastlõunased uudi-
sed 15.15Loomaaia lood.Tal-
linna Loomaaia alpinaarium
16.05Kultuuriuudised 16.15
Stuudios on JaanElgula 17.05
Kihnukeelsed uudised 18.00

Päevakaja 18.30Miniturniir*
19.05 Tegija* 20.15 Sport
20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Vikerviisid22.05 Sport 22.30
Järjejutt* 23.03 KÖP. Heli-
hoidis aastast 2004. Hillar
Palametsa saade Paul Pin-
nast 00.05 Kihnukeelsed uu-
dised* 00.30 Aiatark* 01.00
Huvitaja* 02.00 Öömuusika
Laupäev, 4. oktoober
05.30 Vikerhommik.Andres
Ammas 10.10 Perepilt 11.05
Rahva teenrid 12.05Vikervii-
sid 13.05Eesti lugu 14.05KÖ-
Pi valikkava. Persona. Advo-
kaat PiretLoone 15.05Soovi-
de aeg 16.05Päevatee 17.05
Maelan siin.Poolatar Slawo-
mira Borowska-Peterson
18.00Päevakaja 19.05Kuul-
demäng. GieLaenen "Benja-
min Marcuse kübarakarbi
lood" 20.15 Sport 20.45 Õhtu-
juttlastele 21.05Rahva teen-
rid* 22.05 Sport 22.10 Ööüli-
kool. Aleksander Pepeljajev
- Visuaalse teatri märgisüs-
teemist 23.03 Aja jälg kivis*
00.05 Rahva teenrid* 01.00
Kauamängiv* 01.55 Öömuu-
sika
Pühapäev, 5. oktoober
05.30 Vikerhommik.Andres
Ammas 09.05 Aiatark. Kaja
Kärner 10.10 Jutusaade 11.05
Mnemoturniir 11.20Müstili-
ne Venemaa 12.05 Nostalgia
13.05Ahjualune 14.05Kuula
rändajat 15.05 Kauamängiv
16.05Aja jälg kivis. Vittorio
Emanuele galerii Milanos
17.05Labor 18.00Päevakaja
18.15 Spordipühapäev 19.05
Kirikuelu 20.15 Sport 20.45
Õhtujutt lastele 21.05 Mne-
moturniir* 21.20 Müstiline
Venemaa* 22.05 Sport 23.03
Kuularändajat* 23.50Kihnu-
keelsed uudised* 00.05 Päe-
vatee* 01.00Labor* 01.30 Öö-
muusika
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Projekt HUKK-AP ehk HUviKoolide
Kaasamise ja Arengu Programm

kutsub koostööle
Uue õppeaasta alguses
avavad oma uksed pärast
vaheaega peale
üldhariduskoolideka
huvikoolid. Lapsed
valivad endale ringid, kus
avastavad koos
eakaaslastega oma
andeid, arendavad
loomingulisust, julgust ja
enesekindlust ning
saavad mitteformaalse
õppe kogemuse. Kuid
kõik lapsed huviringides
ei käi, umbes 10% jäävad

sellestvõimalusest ilma. Põhjuseks on peamiselt pere
rahalised raskused, õppe-ja käitumisprobleemid, tervisega
seonduv või geograafiliselt kauge elukoht. Just nende
laste kaasamisele ongi suunatud projekt HUKK-AP, mida
viib ellu SA Archimedes Euroopa Noorte Eesti büroo
koostöös Tartu ja Pärnu linnavalitsusega ning MTÜdega
Urban Style ja VitaTiim.
Ida-Virumaal viivad projekti lisaks koordineerivale
VitaTiimileellu Jõhvi Kultuuri-ja Huvikeskus, Narva Laste
Loomemaja, Narva Noorte Meremeeste Klubi ning
Sillamäe huvi-ja noortekeskus Ulei. Ulei alustas juba 2014.
a mais tööd 6.-9. klasside õpilastega 80 tundi kestva
programmi mooduliga "Hobist võib saada elukutse". Selle
mooduli eesmärk on tutvustada osalejatele huviringe ning
näidata võimalustühendada huvi õpingute ja tulevase
tööga. Lapsed osalesid teatri, muusika ja kunsti
meistriklassides, panid end proovile ülelinnalise ürituse
korraldajate rollis, külastasid maakonna kutseõppeasutusi
jaettevõtteid. Programm pole veel lõppenud, kuid juba
praegu on märkimisväärne hulk lapsi asunud Ulei
tegemistes ka väljaspool programmi aktiivselt osalema.
Samasuguseid koolitusprogramme hakkavad lisaks Uleile
korraldama ka teised partnerorganisatsioonid. Projekti
vältel luuakse ka neli mobiilsethuvikooli, mis külastavad
väikesi kohti, kus elavatel lastel pole võimalust
huviringides käia. Tagamaks noortele paremat toetust,
toimub Narvas 11. septembril koolitus "Sotsiaalne
kaasatus huvihariduses", kuhu oodatakse kõiki
huviharidusega tegelevaid inimesi.
Koolitusest huvitatutel, samuti lastevanematelja
klassijuhatajatel, kes tahaksid programmis osaleda, tuleks
ühendust võtta Natalja Mahnovaga mitteformaalse õppe
keskusest VitaTiim (natalia.mahnova@gmail.com,
tel 5590 1537).
Projekti HUKK-AP ehk HUviKoolide Kaasamise jaArengu
Programmi rahastatakse Euroopa majanduspiirkonna
(EMP) toetuste programmi ..Riskilapsed ja -noored" avatud
taotlusvoorust ..Noorte-ja noorsootööorganisatsioonide
võimekaasata riskilapsi ja noori on paranenud". Programm
on osa Haridus-ja Teadusministeeriumi üldisest
strateegilisest tegevusest, mis on suunatud laste ja noorte
heaolu parandamisele, formaalharidussüsteemi ja
noorsootöö mitmekesistamisele ning selleabil ka
ennetustööle.Koostöös HTMiga viib programmi ellu Eesti
Noorsootöö Keskus ja programmi partneriteks on
Justiitsministeerium, Sotsiaalministeeriumning
Norra Kohalike ja Regionaalsete Omavalitsuste Liit.

«
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Julia Piilmann: "Sellele tööle annavad oma
hinnangu sajad ja võib-olla ka tuhanded inimesed"

Üheregiooni suurema ettevõtte − VKG avali-?

ke suhete osakonna juhataja Julia Piilmann, ke-
da paljud tunnevad kui Ida-Virumaa elanikele suu-
repäraste ja tähtsate ürituste organiseerijat, vä-
ga suhtlemisaldist inimest ning spetsialisti, kes
oskab operatiivselt ja asjalikult ettevõtet puu-
dutavat infot edastada, lahkub kontsernist.

Niina Voropajeva
niina@pohjarannik.ee

Julia, miks te kontsernis
edukalt töötades otsustasite
ära minna?

See on keeruline küsimus.
Põhiliselt on põhjuseks pere-
kond, mis osaliselt juba asub
Tallinnas, ning suhtlusring-
kond ja sõbrad, kes meileabi-
kaasaga samuti väga olulised
on. Ning muidugi ka uus töö.
VKGs töötades tegin makõik,
mida pidasin tööstusettevõt-
te ja tema imago seisukohast
vajalikuks ja oluliseks. Töös-
tustei muuda kunagi "kommi-
vabrikuks" ning eksisteerib
piir, millest kõrgemale tõus-
ta enamei tasu. Mulletundub,
etpraeguseks on see tase saa-
vutatud.

Mitu aastat te VKGs tööta-
site?Milliselametikohal alus-
tasite?

Kaheksa aastat. Alustasin
avalike suhete osakonna juhi-
na, hiljem aga loodi ühe ame-
tikoha baasil osakond, mille
juhatajaks ma sain. See osa-

kond on praegu läbimas aktiiv-
se kasvu perioodi.

Millesseisneb selle osakon-
na töö? Millised on selle pea-
mised ülesanded?

Suur osa meie tööst on sa-
ma, mida teeb enamik konto-
riametnikke: suhtlemine, teks-
tide kirjutamine jatõlkimine,
töö graafiliste ja tekstmater-
jalidega, organisatsioonilised
küsimused. Kuid sellestöös on
üks eripära − iga päev anna-
vad sellele oma hinnangu sa-
jad ja võib-olla ka tuhanded
inimesed.

Meie töö iga tulemus on
suunatud inimestele, üldsuse-
le. Selles ongi meie töö oma-
pära ja võib-olla ka põhiras-
kus, mistõttu see ehk ei sobigi
igaühele. Paljudel tänapäeva
inimestel on kujunenud arva-
mus, et kommunikatsioon või
töö imagoga on seotud fakti-
de varjamise või moonutami-
sega. Kui see oleks nii lihtne,
ei oleks kommunikatsioonist
saanud jubapeaaegu 100aasta-
se ajalooga üht populaarsemat
elukutset. Kommunikatsiooni

eesotsas on eelkõige ettevõtte
strateegilised sihid ning meie
põhiülesanne on jälgida, et et-
tevõtte imago vastaks asjade
tegelikule käigule ning aitaks
saavutada seatud eesmärke.

Kindlasti on igaüks meist
elus kokku puutunud inimes-
tega, kes on oma ala profes-
sionaalidning igas mõttes suu-
repärased inimesed, kuid kel-
lel ei vea eraelus ja töössage-
li justseetõttu,et nadpole en-
das kindlad, ei suuda ennast
maksma panna või oma auto-
riteeti kinnistada.Kõik on vä-
ga lihtne: me jälgime, et ette-
võtte välisilmeei muutuks sel-
liseks nagu säärastel inimes-
tel − loiuks ja mitteveenvaks.
Meie imago peab vastama sel-
lele suurepärasele baasile, mis
VKG-l praegu olemas on.

Millised hetked on olnud
kõige meeldejäävamad?

Sellises ettevõttes nagu
VKG on üldse vähe neid het-
ki, mis meelde ei jää.Kaheksa
aasta jooksul olemekoos ette-
võttega üle elanud nii sügava
kriisi kui ka kogu kollektiivi
suure pinge Petroteri esime-
se tehase ning Ojamaakaevan-
duse ehitamisel ja käivitami-
sel. Üldsus oli siis väga usal-
damatu meiekui Ida-Virumaa
ettevõtte vastu, mis seab en-
dale ambitsioonikaid eesmär-
ke egakarda avalikult omahu-
vide eest seista jaka konflik-
ti astuda.

Muidugi oli jaon ka väga
palju rõõmsaid hetki, mis lu-
bavad uhkust tunda.Praegu on
kontsernil endiselt suured si-
hid. Kahtlemata on ka rasku-
si ning meie ettevõte ei eristu
just lepliku iseloomuga, kuid
see on minu meelest Ida-Vi-
rumaa seisukohast suur veda-
mine. Olete ehk märganud, et
VKG astub väga aktiivselt väl-
japõlevkivitööstuse uute mak-
sudega maksustamise vastu,
kuna see võib juba 2021. aas-
tal vähendada selle tööstusha-
ru tööliste hulka 90 protsenti
ning peatada elektritootmise
riigis täielikult. Sellesse võit-
lusse on ettevõteasunud tuge-
va ja enesekindlananing kao-
tama pole ta harjunud.

Kes hakkab nüüd avalike
suhete eest vastutama? Kas
jätkub kontserni heategevus-
lik töö,millele te suurt tähele-
panu pöörasite?

Praegu saab osakonna pea-
miseks kontaktisikuks Jelena
Derbneva, kes võtab üle kõik
minu ülesanded.Ta on selleks
täiesti valmis. Tema edasisi
isiklikke plaane ma kommen-
teeridamuidugi ei saa, kuid on
väga oluline, et sellesse ame-
tisse jääbkohalik inimene, kes
teab ja armastab sedaregioo-
ni ning tööstustkui selle lahu-
tamatut osa jaon valmis selle
heaks tööd tegema.

VKGon oma iseloomultvä-
ga avatud jaelujõuline ettevõ-

te. Selle eesotsas on tugev,kai-
ne ja inimlik juhtkond− mitte
iga Eesti ettevõte ei saa selle-
ga uhkustada. Edasi lähebkõik
vanaviisi, ainult et uute ini-
mestega. Kontserni heatege-
vuslik töö jakõik meie algatu-
sed jätkuvad, lihtsalt kontak-
tid muutuvad.See side regioo-
niga, mille me oleme loonud,
on kogu kontserni eesmärk ja
vajadus, mitte ühe osakonna

projekt, seepärast olulisi muu-
datusi ei tule.

Aga teie elus?
Minul algab pealinnas uus

eluperiood. Ees on puhtinimli-
kud muudatused: maja müük,
kolimine, lapsel kooli, ringide
jahuvialade vahetus ning mi-
nul muidugi ka uus töö. Ning
ma loodan, et kõik need jõu-
pingutused tasuvad end ära.

Julia Piilmann. ERAKOGU
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